
»رابطه« یکی از فیلم های نوستالژیک سینمای ماست. 
با وجود تلخی بسیار، اکثر مخاطبان با آن ارتباط برقرار 
کردند و دوستش داشــتند. به هرحال »رابطه« اولین 
فیلم خانم درخشــنده بود و از لحــاظ کارگردانی، نقاط 
ضعفی داشت که به جرات می توانم بگویم بازی بی نظیر 
شما و خسرو شکیبایی آن ضعف ها را پوشاند. نقطه قوت 
این فیلم و دلیل ماندگار شدنش، بازی شما دو هنرمند 
بود. با توجه به این که ایــن فیلم اولین تجربه بازیگری 
شما بود، شــخصیتی که در »رابطه« بازی کردید، چقدر 

به خودتان نزدیک بود که انقدر خوب آن را ایفا کردید؟
علیرضــا رضاییان: کاراکتــر »ناصر« و خانــواده اش در 
»رابطه« خیلی به شــرایط خودم و خانواده ام نزدیک بود. 
مشکلاًتی که به تصویر کشیده شد، دقیقا مشکلاًتی بود که 
آن زمان همه ما ناشنواها داشتیم و هیچ کس نمی توانست 
با ما ارتباط بگیرد. البته جدا از نزدیک بودن به شخصیتی که 
بازی کردم، تمرین های زیادی هم داشتیم که بی تاثیر نبود. 
اوایل تمرین ها، زبان اشاره  خسرو شکیبایی خیلی ضعیف 

بود. بعد کم کم با او تمرین کردم و به او اشاره را یاد دادم. 
 

با توجه به این که تقریبا 37ســال از ســاخت فیلم 
»رابطه« می گذرد، مردم هنوز چهره شما را می شناسند؟

)با خنده( بله چهره ام تغییر نکرده، فقط موهایم ســفید 
شده! گاهی که فیلم از تلویزیون پخش می شود، فردایش 
مردم من را در خیابان نشــان می دهند! بارها پیش آمده 
که بعضی  افراد در خیابان از من می پرسند که شما همانی 
هســتید که در فیلم »رابطه« بازی کردید؟! من هم جواب 

می دهم بله امضا بدم؟! می خندند و می روند.

بــازی در »رابطه« چه تاثیــرات منفــی و مثبتی در 
زندگی تان داشت؟

علیرضا رضاییان بازیگر ناشنوای فیلم رابطه: 

علیرضا رضاییان بازیگر فیلم رابطه نخستین بازیگر 
ناشــنوای ایــران اســت و تنهــا در یــک فیلــم بــازی کــرده! 
رضاییان که متولد ۱۳۵۰ است، سال ها پیش ازدواج کرده 
و دو فرزند دارد. رضاییان تنها فعالیــت بازیگری خود را در 
سال ۱۳۶۵ و در فیلم ســینمایی رابطه به کارگردانی پوران 
درخشنده و بازیگری زنده یاد خسرو شکیبایی انجام داده. 
او در رابطــه بــا نحــوه انتخــاب شــدنش بــرای ایــن فیلــم 
می گوید: سال ۱۳۶۴ خانوم درخشنده به مدرسه ما آمد و 
چند نفــر را برای بــازی انتخــاب کــرد و پــس از صحبت ها و 
مشــورت ها مــن رو بــرای بــازی انتخاب کــرد. به مــن گفت 
می تونی بازی کنی؟ و مــن هم جواب مثبــت دادم و تقریبا 
یکسال تمرین کردیم. سپس فیلمبرداری را شروع کردیم 

که دو ماه طول کشید.
آن چه در  ادامه می خوانید، مصاحبه ای اســت شــیرین، با 
علیرضــا رضاییان اســت که بــا همــراهی ثمین ســالاریه به 
عنوان رابط میان ما و برای فهم بهتر گفتگو حضور داشت و 

بار مهمی از مصاحبه را بر عهده گرفت.

علیرضا رضاییان: تقریبا می شــود گفت کــه تاثیر مثبت 
اجتماعی داشــت. »رابطه« واقعا فیلــم تاثیرگذاری بود. 
بعد از اکران آن، تقریبا همه در مورد ناشــنوا و مشکلاًتش 
آگاه شــدند و رفتار مردم با ناشــنواها خیلی بهتر شد. ما 
ناشــنواها این را کاملاً در رفتار مردم احساس می کردیم. 
البته کم کم با گذشــت زمان فراموش شد و آن مشکلاًت 
برگشتند سرجایشــان و ادامه پیدا کردند و شرایط دوباره 

همان شرایط است.

شما از آن دسته از بازیگران نوجوانی بودید که مخاطب 
کاملا با شــخصیت تان ارتباط برقرار کــرده بود و توقع 
داشت در فیلم های بعد هم تصویرتان را ببیند. خودتان 
چطور؟ بعــد از »رابطه«، همچنان بازیگری را دوســت 
داشتید و منتظر پیشنهاد بازی در فیلم های بعد بودید؟

علیرضا رضاییان: بله بازیگری را دوست داشتم، خیلی دلم 
می خواســت که دوباره آن را تجربه کنم، اما منتظر پیشنهاد 
بعدی نبودم. می دانستم که آن موقعیت دوباره تکرار نخواهد 

شد. به همین دلیل سعی کردم با آن کنار بیایم.

چطور؟ چرا تا این اندازه مطمئن بودید که پیشــنهاد 
بعدی ای در کار نیست؟

علیرضا رضاییان: خب از همــان زمان ها هم می دیدم که 
اغلب فیلم ها، نقشی برای ناشــنوایان ندارند که بخواهند 
به من بدهنــد. الان هم همین طور اســت. اگر هم فیلمی 
شخصیت ناشــنوا داشــته باشــد، باز هم به ما پیشنهاد 
نمی شود. همیشــه نقش ناشــنوا را هم به بازیگران شنوا 
می دهند، بــه جای این کــه از خود ناشــنواها اســتفاده 
کنند. بازیگرها می آیند پیش ما ناشــنواها، اشــاره را یاد 
می گیرند، آن وقت خودشــان بازی می کنند. خب تا وقتی 
که ما هســتیم چرا باید فرد دیگری نقش ناشــنوا را بازی 
کند؟ ممکن اســت بقیه بــا تماشــای آن فیلم ها متوجه 
نشــوند، ولی برای ناشــنواها کاملاً پیداســت که دارند ادا 
درمی آورند و اشاره هایشان درست نیست. به نظر من جدا 
از این که فیلم های خودشان مصنوعی درمی آید، یک جور 
سواستفاده از ناشــنواها هم محسوب می شــود. در این 
مورد به صدا و سیما هم اعتراض کردیم اما هیچ نتیجه ای 

نداشت.

سینما همیشه 
برای ما صامت است

ندا روزبه  

نوستالوژی

مجله تخصصی سینما و تلویزیون   شماره 18   آذر 1402 26


